
Tolkamer, 11 maart 2020, 

 

Aan de leden van het college van burgemeester en wethouders, 

leden van de raad van de gemeente Zevenaar, 

 

Betreft: verzoek om aanpassing ‘Toets- en afwegingskader grootschalige duurzame energieopwekking (zon en 

wind)’ 

 

 

Beste mensen, 

 

De gemeente Zevenaar wil in 2040 energieneutraal en aardgas vrij zijn.  

Wij - partners van ‘t Eilands Energieverbond - werken daar hard en graag aan mee.  

Waarom? Omdat wij er van overtuigd zijn dat het moet én dat het kan, ook op het Gelders Eiland. Op een 

doordachte en gedragen wijze.  

 

Wij hebben daarvoor een plan ontwikkeld. Het Duurzaam Gelders Eiland. Een plan om grootschalig, 

gebiedsgerichte duurzame energie en warmte op te wekken. Van, voor en door de inwoners van én de 

bedrijven van het Gelders Eiland. Woningen van het gas af is een hele opgave, zeker voor een 

woningbouwvereniging. Maar wat te denken van de industrie, bijvoorbeeld de steenfabrieken?  

 

We zijn samen om de tekentafel gaan zitten. Een intensief én zorgvuldig proces met als uitkomst een unieke 

coalitie met een uniek plan dat gezamenlijk gedragen wordt. Met regelmaat hebben we ambtelijk en 

bestuurlijk enthousiasme hierover met de gemeente Zevenaar gedeeld. 

 

We laten het niet bij praten alleen. Enerzijds zijn we druk doende met allerlei deelprojecten voor te bereiden, 

zoals het gaan benutten van restwarmte van de steenfabriek in Spijk en het realiseren van drijvende 

zonnevelden samen met Stichting Natuurpark Carvium Novum.  

Aan de andere kant gaan we dit voorjaar met een heuse ´energie karavaan´ naar de dorpen op het eiland om 

onze plannen toe te lichten en vooral op te halen waar behoefte aan is. We gaan samen met de inwoners de 

plannen nog verder versterken. We creëren niet alleen draagvlak. We gaan ook collectief eigenaarschap 

organiseren zodat inwoners en bedrijven kunnen profiteren van rendementen, greep krijgen op hun eigen 

energie- en warmtevoorziening én ruimte krijgen om opbrengsten te investeren in met name leefbaarheid in 

de dorpen. 

 

Natuurwaarden spelen een belangrijke rol binnen ons plan voor een Duurzaam Gelders Eiland.  

We houden van de schoonheid en de diversiteit van het gebied en gaan daarom op zoek naar concrete kansen 

om natuurwaarden juist te versterken. Wij zijn ervan overtuigd dat ons plan daarbij gaat helpen. 

 

Een toekomstproof plan dat bijna 5.000 huishoudens verduurzaamt door lokale opwek. Een plan dat fors 

bijdraagt aan het verduurzamen van bedrijven en bedrijventerreinen, vooral aan de Spijkse Dijk.  

Een ‘uniek’ plan - grootschalige duurzame gebiedsontwikkeling in een landelijke omgeving - dat we samen met 

de Hogeschool Arnhem opschaalbaar gaan maken voor de rest van de Liemers en van Nederland.  

 

In het concept document ‘Toets- en afwegingskaders grootschalige, duurzame energieopwekking’ van de 

gemeente Zevenaar wordt er echter op het Gelders Eiland geen ruimte geboden voor grootschalige duurzame 

energieopwekking.  

Het Gelders Eiland ontbreekt op de kaart met voorkeursgebieden waar grootschalige opwek mogelijk wordt 

gemaakt. Dat is zeer teleurstellend, ook gezien de eerdere enthousiaste gesprekken die we daar ambtelijk en 

bestuurlijk over gevoerd hebben.  

 



Wij vragen u het voorgestelde afwegingskader te heroverwegen en het Gelders Eiland als voorkeursgebied aan 

te wijzen. Daarnaast zijn we van mening dat het nodig is om meer dan drie initiatieven in behandeling te 

nemen omdat de opgave van de energietransitie groot is, juist op het Gelders Eiland.  

Daarbij hebben wij de volgende overwegingen: 

● Op het Gelders Eiland ligt veel bedrijvigheid met groot elektriciteits-  en gasverbruik. Juist bij deze 

bedrijven is er draagvlak voor het gezamenlijk verduurzamen. Wij vinden het onbegrijpelijk dat dit 

draagvlak door de gemeente niet enorm gekoesterd wordt.  

● Middels het stapsgewijs realiseren van ons plan ‘Duurzaam Gelders Eiland’ realiseren wij een 

substantieel deel van de opgave van gemeente Zevenaar in het kader van verduurzaming. Een directe 

CO2- Reductie van 133.000.000 kg;  lagere investering per woning ten behoeve van verduurzaming in totaal € 

15.000.000; fors aantal extra arbeidsplaatsen in de uitvoering van projecten (500 manjaren) door de inzet van 

lokale bedrijven e.d. 

● Het Gelders Eiland is landschappelijk en ecologisch waardevol. Delen van het Gelders Eiland maken 

deel uit van Natura 2000 gebied en het Gelders Natuurnetwerk. Wettelijk is er ook ruimte op het 

Gelders Eiland om grootschalige opwek te realiseren. Daar willen we gebruik van maken, waarbij 

uitgangspunt is om de bestaande waarden niet te schaden en juist op zoek te gaan naar versterking 

daarvan. 

● Wij weten dat Provincie en Rijk zoeken naar ruimte binnen bestaande beleidskaders voor 

grootschalige opwek. Provincie en Rijk zijn juist op zoek naar dit soort grootschalige en unieke 

gebiedsgerichte aanpakken en reiken graag de hand naar u en ons uit.  Het verbaast ons dan ook dat 

de gemeente nu op lokaal niveau met eigen te strakke kaders de deur lijkt dicht te doen voor het 

zoeken naar deze ruimte. 

● In het afwegingskader worden participatie en draagvlak belangrijk gevonden.  Wij, ondernemers die 

geworteld zijn in het gebied Gelders Eiland, gaan participatie van inwoners organiseren en samen met 

hen de projecten vormgeven. In het afwegingskader zou hier voor het Gelders Eiland ruimte voor 

geboden moeten worden. 

● Tijdens de participatieavond op 30 oktober 2020 hebben we met u en vele aanwezigen 

geconcludeerd:  

○ "In beginsel niet teveel gebieden uitsluiten. …” Dus zeker niet het Gelders Eiland. 

○ “... en overwegend wordt geconcludeerd dat maatwerk is vereist met aandacht voor schaal 

en landschap”.  Laten we samen maatwerk maken voor onze plannen op het Gelders  Eiland. 

● Behoed u voor een naïef beeld van de maakbaarheid van ‘participatie’ en ‘draagvlak’ onder inwoners 

en ondernemers. Steeds weer opnieuw blijkt dat processen van het totstand brengen van draagvlak, 

van het creëren van een gezamenlijke ambitie en het samen richting geven daaraan, heel veel tijd en 

inspanning vergen van alle betrokkenen. Zeker als het gaat om het ontwikkelen van samenwerking 

tussen inwoners, ondernemers en instellingen.  Juist daarom koesteren wij de samenwerking op het 

Gelders Eiland. Wij vragen u dat ook te doen.  

● Het realiseren van het Duurzaam Gelders Eiland gaat een uniek proces worden dat met erg veel 

belangstelling nu al gevolgd wordt door stakeholders binnen The Economic Board, Oost NL, de 

Provincie, diverse energieconsultants en - experts. Allen zijn ze onder de indruk van de kwaliteit van 

ons plan en het unieke karakter van deze grootschalige gebiedsontwikkeling in een landelijk gebied. 

● In het afwegingskader wordt slechts ruimte geboden voor 3 initiatieven in de hele gemeente. Dit is 

veel te weinig om bestaande plannen waar reeds draagvlak voor bestaat in procedure te brengen. Op 

deze manier gaat draagvlak verloren terwijl dit essentieel is voor het slagen van de energietransitie. 

● In  uw Omgevingsvisie Gelders Eiland 2030 heeft u uitdrukkelijk aandacht geschonken aan 

duurzaamheid: “Ons landschap leent zich goed voor het ontwikkelen van energielandschappen…De 

bedrijventerreinen aan de Spijkse Dijk kunnen uitgroeien tot een duurzaam industrieel cluster Gelders 

Eiland”  Waarom juist nu deze eigen ambities en kaders vernauwen en  een rem zetten op de plannen 

die wij in deze lijn ontwikkeld hebben? 

 



Wij vragen u om het ‘Toets en afwegingskader’ gewijzigd vast te stellen en het Gelders Eiland als 

voorkeursgebied aan te wijzen. Ook vragen wij u om meer dan drie initiatieven in behandeling te nemen. 

 

Hartelijke groet, 

 

het Eilands Energieverbond  

 

 

‘t Eilands Energieverbond 

 

 

 

 

 

 
  

                       

 

 

 

Vandersanden Steenfabrieken, Wezendonk zand en grind B.V. Woonstichting Vryleve  

 

 

Hogeschool Arnhem en Nijmegen Wiek II Groene Allianties de Liemers. 

 

 

BKC 




